УДК  331.108.2

Information page – информационная страница

Staffing of the territories of the advancing social and economic development

At the beginning of February, 2015 the government subcommittee on selection of the investment projects in the Far East of Russia under the chairmanship of the Deputy Prime Minister – the Russian President's Plenipotentiary in the Far-Eastern federal district Yu.P. Trutnev – approved three first territories of the advancing social and economic development (further – TASED): "Khabarovsk", "Komsomolsk" (Khabarovsk territory) and "Nadezhdinskaya" (Primorsk territory).

The prime platform is TASED in the agglomeration of Komsomolsk-on-the Amur. Its specialization is based on the cooperation connections with the operating hi-tech enterprises of the airline and shipbuilding, and also mechanical engineering.

The second platform is TASED in the agglomeration of Khabarovsk. Here the greatest investment activity that is connected and with the central position of the city, a considerable consumer demand of agglomeration, strong infrastructure is fixed. The main directions of specialization of this TASED – metallurgy, agricultural production and production of foodstuff, industrial production, transport and logistic center, distribution, storage, sector of the adjacent services.

On February 10, 2015 at the Far-Eastern institute of management – branch of the Russian academy of national economy and public service by the Russian President "the round table" took place on the subject: "Staffing of the territories of the advancing social and economic development". 

Among the participants of "the round table" there were representatives of the Ministry of the Russian Federation of development of the Far East, the apparatus of the Russian President's Plenipotentiary in the Far-Eastern federal district; the governments of the Khabarovsk territory, heads of the structural divisions of the Far-Eastern institute of management – branch of RANEPA, the research organizations of the territory.

During the taken place discussion the audience noted, that in the modern conditions the territories of the advancing social and economic development are the other form of management in the organizational, production, technological, coordination plan which isn't excluding introduction of the institute of city managers. Development of these territories assumes the other standard of living, other quality of life, other thinking. These territories have to become the pilot projects aimed at the development of the territory in general. However, considering the questions of staffing, it is necessary to understand that the investor, having come to our territory, will bring for himself and a team to minimize the personnel and financial risks. At the same time, the problem of the territory – to create conditions for the investor: to adjust effective work of the bank sphere, accurate system of taxation, system of interaction of the public authorities and the local government, to determine reasonable terms of coordination of different documents, etc. All this, finally, demands the high skill level of those people who will be engaged in it on the places. 

Participants of "the round table" discussed the questions of staffing and the prospect of development of educational infrastructure in the control system of the territories of advancing social and economic development; opportunities and prospects of the innovative focused preparation, re-trainings and professional development of the personnel for the territories; possibilities of the Institute according to the competences of the applicants for replacement of the positions of public civil servants, municipal employees, and also the managers and experts of different level included in the project activity, connected with the formation of the territories of advancing development.

As the subject of future of the Far East excites many scientists, experts managers, heads of the ministries and departments, heads of the municipalities today, we hope that it will draw attention both the readers, and the authors.

We are open for cooperation and are glad to all: to them, who for the first time sent us the article for publication, and, of course, to them, who cooperates with us constantly.

Кадровое обеспечение территорий опережающего социально-экономического развития
В начале февраля 2015 года правительственная подкомиссия по отбору инвестиционных проектов на Дальнем Востоке России под председательством вице-премьера – полномочного представителя Президента РФ в Дальневосточном федеральном округе Ю.П. Трутнева – одобрила три первых территории опережающего социально-экономического развития (далее – ТОСЭР): «Хабаровск», «Комсомольск» (Хабаровский край) и «Надеждинская» (Приморский край).

Первоочередной площадкой является ТОСЭР в агломерации г. Комсомольска-на-Амуре. Ее специализация основана на кооперационных связях с действующими высокотехнологичными предприятиями авиа- и судостроения, а также машиностроения.

Второй площадкой является ТОСЭР в агломерации г. Хабаровска. Здесь фиксируется наибольшая инвестиционная активность, что связано и с центральным положением города, значительным потребительским спросом агломерации, сильной инфраструктурой. Основные направления специализации данной ТОСЭР – металлургия, сельхозпроизводство и производство пищевых продуктов, промышленное производство, транспортно-логистический центр, дистрибуция, хранение, сектор смежных услуг.

10 февраля 2015 года в Дальневосточном институте управления – филиале Российской академии народного хозяйства и государственной службы при Президенте РФ состоялся «круглый стол» по теме: «Кадровое обеспечение территорий опережающего социально-экономического развития». 

Среди участников «круглого стола» были представители Министерства Российской Федерации по развитию Дальнего Востока, аппарата полномочного представителя Президента РФ в Дальневосточном федеральном округе; правительства Хабаровского края, руководители структурных подразделений Дальневосточного института управления – филиал РАНХиГС, научно-исследовательских организаций края. 
В ходе состоявшейся дискуссии собравшиеся отметили, что в современных условиях территории опережающего социально-экономического развития – это совершенно иная форма управления в организационном, производственном, технологическом, координационном плане, не исключающая введения института сити-менеджеров. Развитие этих территорий предполагает другой уровень жизни, другое качество жизни, другое мышление. Эти территории должны стать пилотными проектами, направленными на развитие края в целом. Однако, рассматривая вопросы кадрового обеспечения, необходимо понимать, что инвестор, придя на нашу территорию, приведет за собой и команду, чтобы свести к минимуму кадровые и финансовые риски. В то же время, задача края – создать условия для инвестора: наладить эффективную работу банковской сферы, четкую систему налогообложения, систему взаимодействия органов государственной власти и местного самоуправления, определить разумные сроки согласования различных документов и др. Все это, в конечном итоге, требует высокого уровня квалификации тех людей, которые будут этим заниматься на местах. 
Участники «круглого стола» обсудили вопросы кадрового обеспечения и перспективы развития образовательной инфраструктуры в системе управления территориями опережающего социально-экономического развития; возможности и перспективы инновационно-ориентированной подготовки, переподготовки и повышения квалификации кадров для территорий; возможности Института по оценке компетенций претендентов на замещение должностей государственных гражданских служащих, муниципальных служащих, а также менеджеров и специалистов различного уровня, включаемых в проектную деятельность, связанную с формированием территорий опережающего развития.

Настоящий «круглый стол» обозначил круг ключевых проблем и поставил ряд вопросов, связанных с развитием ТОСЭР, которые планируется в дальнейшем регулярно обсуждать в рамках заседаний научного дискуссионного клуба «Как жить и хозяйствовать на Востоке России?», действующего при Дальневосточном институте управления. Результаты и материалы этих обсуждений будут публиковаться на страницах журнала «Власть и управление на Востоке России». 
Поскольку тема будущего Дальнего Востока волнует сегодня многих учёных, управленцев-практиков, руководителей министерств и ведомств, глав муниципальных образований, мы надеемся, что она привлечёт внимание и читателей, и авторов.
Мы открыты для сотрудничества и рады всем: и тем, кто впервые отправил нам свою статью для публикации, и, конечно же, тем, кто сотрудничает с нами постоянно.
